
gruder says they 
plans, mounted on large charts in 11 
office, to abduct radical leaders 
them to Mexico until the Republica 
tion period is over, to hire prostitut 
them on a yacht equipped with sec 
eras and eavesdropping equipment i 
Beach where the Democrats will co 
enter the Democratic Committee's 
headquarters in Washington and pl 
tronic listening devices there, and t 
same at- the headquarters of the D 
presidential nominee. The plan, 
says, is rejected as too large, and 
told to scale it down. 

See EFFECT, Pa e C3 
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THE YEAR Of 

By William Greider 

The author is a member of the national 
news staff of The Washington Post. 

THE EPIC DETECTIVE story that began 
a year ago this morning with a third- 

rate burglary still holds the nation's govern-
ment in its suspense, an obsession undimin-
ished by the absolute overload of startling..  
clues. 

Very well, Watergate is an important ob-
session. Let the various processes of inquiry, 
the prosecutors and the senators and the 
gumshoe reporters, work their 
way •toward solving the finite 
legal• questions. Who done it? 
Who goes to jail? Was it the 
butler? Or the master of the 
mansion? Given the partisan 
political implications, those questions carry 
enormous promise of dread-or-satisfaction if 
they are ever clearly answered. 

Yet, in broader terms, what we already 
know about the Watergate affair is as drgaid 
fill as anything we might still discover. 
Thanks mainly to the parade, of witnesses 
called before the Senate investigating coin- 

• mittee, we can now grasp the.texture of the 
crime, if not all of its tangled particulars. 
What confronts us is the utter normality of 
the participants. They were 'not criminals 
"at heart," Gov. Reagan of California re- 

cently insisted, and he is right. They saw 
themselves, with evident sincerity, as loyal 
members of the Organization. They were 
guided by a code of conduct which seemed 
perfectly reasonable to them at the time. 
Only when examined with hindsight does it 
seem to them ugly and bizarre. 

Watergate was crime-by-the-group. The 
complicity was so fragmented and compart-
mentalized, the loyal silence so general, it is 
difficult to delineate where responsibility 
begins and ignorance leaves off. Those old-
fashioned questions of individual guilt seem 
strained against the opaque sense of person-
al ethics which dominated President Nixon's 

campaign committee and, for 
that matter, his White House 
staff. In terms of human be-
havior, however, the group-
think which led to group-crime 
is not as abberational as we 

woul like to think. 
Am ricans don't like to contemplate this 

qualit in their national character. Yet here 
it is, merging full blossom at the pinnacle of 
power Trim and intelligent young men blur 
togeth r in our' memories, a look-alike, talk-
alike .coup which conformed so smoothly to 
organ-r ed crime. Certainly, the peculiar or-
ganiz onal values which these men espoused 
—the xcessive money, the preoccupation with 
spyin were abnormal. Yet their individual 
behav or within the Organization was not. 

See, CAUSE, Page C2 

ATERGATE 
Following 'is a chronologfj of the Waiergate 

affair, beginning in 1970 and including the many 
threads of government crime and . deception. 

1970 
July 23—President Nixon approves an 

"intelligence plan" for expanded domestic 
surveillance, including electrOnic surveil-
lance, "surreptitious entry" (breaking and 
entering), opening mail and other aspects 
that he lied been warned were "clearly 
illegal." 

July 28—The intelligence plan is res-
cinded after strong opposition from FBI di-
rector J. Edgar Hoover. 

1971 

genio Martinez and Felipe DeDieg 
ize the Los Angeles office of Ells 
chiatrist. The CIA gives Hunt a sp 
era, a wig and a "speech altering d 
his mission. Ehrlichman later tell 
that he knew Hunt and Liddy ha 
California, but not that they had b 
the psychiatrist's office. When h 
about the burglary, he instructed t 
to do this again." 

Sept. through Dec.—"The Plum 
assigned by the President to "a n 
other investigatory matters." He s 
work "tapered off around the end 
and that the nature of the work 
that it involved matters that,' ir 
tional security standpoint, were hig 
tive then and remain so today." 

1972 
June 13—The "Pentagon Papers," an offi-

cial and highly classified government an-
alysis of American involvement in Viet-
nam, are published in The New York Times. 

June 13.20—The President 
approves the creation of a 
"special investigations unit" 
in the White House which 
comes to 'be known as "The 
Plumbers." He appoints John 
Ehrlichman, his chief assistant for domestic 
affairs, for overall supervision, with Egil 
Krogh, an Ehrlichman deputy, in direct 
charge. Others working for "The Plumbers' 
are David Young, E. Howard Hunt and G. 
Gordon Liddy. The President also orders "as 
a matter of first priority, the unit should 
find out all it could about Mr. (Daniel) Ells-
berg's [who was responsible for making 

,available the Pentagon Papers to The 
Times] associates and his motives'." Among 
the select few at the White House who are 
aware of "The Plumbers" group are H. R. 
Haldeman and John Dean, the President's 
top adviser and his counsel, respectively. . 

Sept. 3—Hunt, Liddy, Bernard Barker, Eil- 

Drawing by Maxwell Silverstein 
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Jan. 27—Attorney General John Mitchell, 
White House counsel John Dean, and Nixon 

aide Jeb Stuart 1agruder 
meet in Mitchell's office to 

FECT hear G. Gordon Lidd, discuss 
a proposed $1 million espion-
age and sabotage p an. Ma- 
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From Page Cl 
...What we glimpse in the panorama of 

„Watergate players is an outline of the group 
ethic which might be closer to reality than 
the old American creed of rugged individu- 

. akisrn. While we still espouse the old ethic, 
practical experience suggests that in the , 

.post-industrial age the one who stands up 
alone, who sticks his head up, gets it lopped 
off. 'He becomes an institutional parigh, an 
eccentric whom nobody trusts or likes. 

These men understood that. The ethical 
climate inside CREEP, as Sen. Robert Dole 
used to call the Committee for the Reelec-
tion of the President, was best described by 
Bart Porter, one of the bright young men 
WhO got caught in the web. 

I-did not do it for money," Porter said 
.earnestly. "I did not take a bribe. I did not 
do it for. power. I did not do it for position. I 
did-not do it to hide anything I had done—
because I did not think I had done anything. 
,'"And yet, on the other hand, there were 

three. or four factors that probably weighed, 
and.I cannot put any percentage on them of 
which weighed more and which toppled me 
Aiyer -onto the other side. My vanity was ap-
pealed to when I was told my name had 
:come up in high counsels, and I was an hon-
est man and I, made a good appearance and 
,that. sort of thing. 
.--";My loyalty was appealed to—to the Presi-
dent. It was the heat of the campaign—a 
-campaign, as I am sure every one of you 
senators know, was an abnormal situation—
pp, react, you act and react, you spend most 
of your time reacting. 

.!'And it was, IS  think, all of those things 
coupled with what I have found out to be a 
,weakness in my • character, quite frankly, to 
sitcCninb to that pressure, all added up to 
my tipping over to that side." 

A-New Faith 
OTTER OR CAULFIELD or Sloan or Ma-

gruder — the casual explanations are 
;fresh echoes of the ethic described nearly a 
gneration ago in "The Organization Man," 
by William I. Whyte Jr.: 

".`When a young man says that to make a  

..,I;Iying these days, you must -do what some-
hody,else wants you to do, he states it not 
only as a fact of life that must be accepted, 

,but as an inherently good proposition." The 
pressures of the group, becoming more and 
nave a' practical reality for Americans, are 

..,Pansformed from a hindrance in the old 
1T-Yth to a virtue in the new one. 

A new faith, Whyte argued, sustains peo- 
le 	must work in large and complex or- 

ganizations, where individual responsibility 
is limited, Where decisions are molded by 
,large groups or remote authorities: ", . a 
„belief in the group as. the source of creativ-
6 a belief. in telongingness' as the ultimate 

,geed of the individual . ." 
'Those approximate values guided the be-

.l avjor inside President Nixon's Orgainza-
ion, if one believes the testimony recorded 

solar.. The "team player" ethic was a common 
expression. The players, particularly the 
smaller ones, relied heavily on others, the 
group, for their self-esteem and ultimately 
Atieir personal values. 

.`It was a great honor for me," John J. 
Caulfield explained, "to serve as a member 
of the presidential staff. I had come from a 

,rather humble background, a 'police officer. 
I,did receive this great opportunity to serve  
on the President's staff. I felt very strongly -about the President, extremely strongly 
about the President. I was very loyal to his , 

people that I worked for. I place a high 
value upon loyalty." 

Bart Porter, when asked why he didn't 
protest the suggestion of perjury, invoked 
his own sense of loyalty to the team: "In all 
honesty, probably because of the fear of 
group pressure that would ensue, of not be-
ing a team player." 

"The Team. Left Me" 
'LIVEN HUGH SLOAN, the young cam- 

paign treasurer who resigned when he 
realized dirty things were happening with 
all that loose cash he distributed, had pangs 
of conscience not' about the crimes, but 
about his organizational loyalty. Sloan re-
turned to the White House after the election 
to explain himself to the President's chief of 
staff, H. R. Haldeman. 

"I also want you to know," Sloan told him, 
"that I still feel total loyalty to the Presi- , 
dent of the United States. I have worked for 
him over this period of time and my wife 
has for a long period of time, because we 
believe in what he is doing and I want you 
to know that I feel I did not leave the team. 
As far as I am concerned, the team left me." 

Probably the most extreme expression of 
the "team" mentality came from Bernard 
Barker, the Cuban-American who drew his 
notions from his days of underground work 
for the CIA. Barker was not a member of 
the Organization; he was recruited to do the 
dirty work. Yet his words reflect the spirit 
of adventurous togetherness: 

"If you are caught by the enemy, every ef-
fort will be made to retrieve you, all expen-
ses will 'be taken care of and your family 
will be provided for," Barker said proudly. 
He conceded that he was never able to rec-
oncile the contradiction which confronted 
him when the "team" that hired him became 
the "enemy" that arrested him. 

Fragmented Parts 

1  HE OTHER important element is that 
the Nixon Organization, except perhaps 

at the upper reaches, did funetion in highly 
fragmented parts. With each member doing 
his work with limited knowledge of the 
grand scheme, he is insulated from a sense 
of responsibility for the consemiences. 

Robert Reisner, a bland young man who 
worked as administrative assistant to Jeb 
Magruder, the deputy campaign director, 
was presumably close to the important deci-
sions, at least physically. Yet he seems to 
have known so little of what was really hap-
pening, a claim which is generally accepted 



as accurate. 
"Call Liddy and tell him it's approved," 

Magruder told him. Reisner dutifully deliv-
ered the message, unaware that he was re-
laying approval for the burglary budget. 

Again, Barker's CIA operational Style fits 
• the blind coming-and-going, the stunted 
sense of responsibility which seemed to pre-
vail at Nixon headquarters: "As a matter of 
discipline, of compartmentalization and of 
habit, we do not discuss these operations 
with anyone or even amongst each other." 

Sloan, the treasurer, handed out envelopes 
stuffed with $100 bills to a long list of peo-
ple. By his own account, he had only the 
sketchiest notion of where the money was go-
ing. Usually, he didn't ask. Once, when he 
did raise a question, his boss, former Com-
merce Secretary Maurice Stans, had to check' 
himself. Stans returned with this answer: "I dO 
not know and you don't want to know." That 
satisfied Sloan. The cryptic answer became 
meaningful to him only after the Watergate 
burglars were arrested. 

"I Drifted Along" 
rir HAT IS ANOTHER quality of the Organiza- 

tion—trust. Because a man has . great 
loyalty, because his own view of the Organi-
zation's purposes is limited, because he re-
lies on the esteem of his colleagues, his re-
flex is to trust the organization and accept 
its mysteries. 

Jack Caulfield said he never bothered to 
inquire whether the President himself 
wanted him to urge James McCord to plead 
guilty and remain silent. "If I were given an 
assignment," he said, "I would go ahead and 
do it." 

Hugh Sloan explained how he.  could dis-
perse something like $1 million in cash with-
out knowing what the money would buy: 
"These were funds authorized by higher au-
thority, men wbo I worked with for periods 
of five or six years. They are men I have 
great trust in. I had no reason to be suspi-
cious at that time of the motivations of any 
of these individuals." 

Jeb Magruder knew all about the cover-
up, even helped plan it. Yet he did not 
pause to consider that strategy might ulti-
mately damage the President more than the 
truth. "I assumed that the higher authorities 
in the campaign and at the White House 
would handle it in a way which they thought 
was best for the President and I accepted 
that position," he said. 

Bart Porter privately wondered if the 
"dirty tricks" business would contribute any-
thing of value to the reelection of the Presi-
dent, but he kept the doubts to himself. "In 
all fairness," he said, "I was not the one to 
stand up in a meeting and say this should be 
stopped . I kind of drifted along." 

The organization man whom William H. 
Whyte described was caught in the same 
bind: 

"Every decision he faces on the problem 
of the individual versus authority is some-
thing of a dilemma," Whyte wrote. "It is not 
a case of whether he should fight against 
black tyranny or 'blaze a new trail against 
patent stupidity. That would be easy—intel-
lectually, at least. The real issue is far more 
subtle. For it is not the evils of organization 
life that puzzle him, but its very benefi-
cence. He is imprisoned in brotherhood. Be-
cause his area of maneuver seems so small 
and because the trapping so mundane, his 
fight lacks the heroic cast . ." 

Given what they perceived as limited per-
sonal choices, they do not feel personal guilt ! 
for remaining silent or taking part. It was 
"sanctioned" by the Organization, as Mc-
Cord put it. 

Porter even managed to confuse loyalty 
with innocence: "I have been guilty of a 
deep sense of loyalty to the President of the 
United States." And Barker said his wiretap- 

ping forays were not to be taken personally 
by their targets. Nothing personal. 

"If this hurt Mr. McGovern, it would be 
the nature of the evidence, not I," said 
Barker. "Mr. McGovern, to me, is as imper-
sonal in that aspect as it would be when I 
was a bombandier in the Second World War 
in Germany and bombed a town." 

Nothing Abnormal 

BUT THAT IS precisely the point of 
ethical conflict. Presumably, the legal 

process will be able to determine individual 
guilt at the top—who ordered the wiretap-
ping, who covered it up. Yet there will. still 
be all those people whose silent or active 
complicity down below made it all possible. 
The Watergate plot depended on their ac-
quiescence. Or on their small gestures of co-
operation—like perjury or shredding docu-
ments or on absence of curiosity. Probably 
most of them won't go to jail. In a cruel 
sense, that seems reasonable. The least an 
individual might expect, when he trades in 
his self-will, is that the Organization will. 
protect him. If people function by group-
think, then surely only the group is to blame 
for what they think. 

Why should this shoek anyone in 1973? In-
stead of dismissing the Watergate ibehavior 
as a freakish aberration, perhaps the point 
is to examine the normality of it, the practi-
cal logic of how these people reacted, ut-
terly routine in their complicity, no more 
consciously malevolent than a Monday-
morning staff conference. 

The "team" ethic, after all, is enshrined in 
recent history. Dean Rusk, when he was Sec-
retary of State and the Vietnam war was go-
ing badly, upbraided ,a group of reporters 
for their negative reporting. "There gets to 
be a point," Rusk said, "where the question 
is: 'Whose side are you on ?' Now I'm Secre-
tary of State of the ilitt.ited States and I'm 
on our side?' And, inde d, no high official of 
the team spoke out gainst U.S. involve-
ment, though many tvealed their private 

Weft long after they eft office. 
Lt. William L. Calley, charged and tried 

for combat murder in Vietnam, expressed 
bewilderment and then a sense of betrayal, 
a sentiment widely shared by the public. 
The Army was his organization and, he rea-
soned, it had no cause to prosecute him. 
After all, he was still loyal to it. 

Those Who Try ''' 

REINFORCING THIS don't-buck-the-group 
mentality is the abundant evidence of 

what befalls those who have the gall to try. 
In virtually every case, the lonely figure who 
rebelled was labeled a kook or worse, an ab- 
solute liability to his organization, even if his 
protest proved correct, even if the public in- 
terest was clearly served by his actions. 	. 

Jacqueline Verrett, a biochemist at the 
Food and Drug Administration, determined 
from her research with 13,000 eggs that cyc- 
lamates were linked to embryo deformities, 
a good reason to ban the use of cyclamates. 
She appeared in a television interview and 
discussed her findings, For going out of 
channels, she was twice censured by HEW 
Secretary Robert H. Finch, who consulted 
with the soft-drink companies first. For a 
time, she was prohibited °from granting in-
terviews or even answering her office tele-
phone. Eventually, however, FDA banned 
cyclamates. 

"I'm still kind of a leper around here, if 
you want to know the truth," she told The 
Washington Monthly. "I'm called to some 
meetings if .it's absolutely essential, but 
that's about it." 

On Capitol Hill, where institutional loy-
alty is also strong, James Boyd assembled 
the documentary evidence which revealed 
the abuses of his boss, the late Sen. Thomas '  
Dodd. Even as the Senate reluctantly cen-
sured Dodd for pocketing campaign money, 
its members denounced Boyd as a turncoat, 
with vague charges of sexual misconduct. 
The idea of a Senate aide speaking against 
his former boss was abhorrent to the institu-
tion. 

 "It was the greatest liberating experience 
of life," Boyd wrote afterward. "It cut away 
all sorts of restrictions and taboos that kept 



me from saying what I think honestly. What 
a Senate aide does is to promote the image 
of a politician, selling out little by little in 
rational, absolutely essential steps. I did not 
realize what 12 years like that can do to 
you . . ." 

Charles Pettis was an engineer with 
Brown & Root, overseeing construction of a 

'foreign-aid highway through the mountains' 
of Peru. When he complained about design 
factors that would increase the chance of 
landslides in unstable cliff cuts, Pettis was 
first cajoled by his organization, then fired. 
"Every firm in the business considers me a 
rat," he acknowledged afterwards. 

A. Ernest Fitzgerald, the Pentagon cost-ac-
countant who revealed that the Air Force 
was paying $2 billion more than it ought to 
for some airplanes, had his job eliminated. 
For economy reasons, the Air Force said. 

Henry Durham, a production-control engi-
neer at Lockheed's aircraft plant in Mar-
ietta, Ga., documented inefficiency on the 
same planes. The local newspaper chris-
tened him "Public Enemy. Number Two." 
Number one was Sen. William Proxmire. , 

Two celebrated figures who were _en11- 
braced as minor heroes for following their 
consciences and breaking the rules were 

• Daniel Ellsberg and Otto Otepka, who acted 
for vastly different political reasons. , They 
were cheered by those whose political pur-
poses were compatible, but the rest of us, 
left or right, condemned the disobedience. 

A Steep Price 

inYLOR BRANCH and Charles Peters 
 the Washington Monthly tried to 

rally /  the independent spirit in their book, 
"Blowing the Whistle." They believe that a 
new ethic of individual responsibility is 
emerging, encouraged by people like Ralph 
Nader. But they concede that the price is 
steep. 

"There is something deep in the tempera-
ment of decent people," Branch wrote, "that 
is revolted by the thought of exposing an 
employer's failure. Most of those who have 
done it say that even when you are certain 
of your position, the shrill of the whistle 
sounds unseemly, the act pregnant with, 
hero-delusions. 

"At the last moment, it seems to reek of 
theatrics, like a loud shouting in a hushed 
museum, or of grandstanding. It is associ-
ated with scandal sheets, zealots, people who 
oversimplify the world into good and evil 
without room for the 'Murky truth, who lack 
the quality of self-effacement in their enthu-
siasms for their own views . . ." 

In Ibsen's "Enemy of the People," the 
courageous doctor who warns that his town's 
health spa is polluted and deadly is de-
nounced as just such an angry zealot. Dr. 
Stockmann collects the rocks which have 
been thrown through his window. "I shall 
keep these stones as sacred relics," he says. 

There were no sacred stones thrown at 
anyone inside Nixon's Organization. To ap-
preciate why, you have to ask what would have 
happened to one of thOse minor minions if 
he had indeed raised his voice. He might 
have gone to jail and good riddance. Or he 
might have been quickly dispatched as a 
traitor, branded unreliable in the world 
where these men 'make their livings, busi-
ness and government. At best, he might 
have provoked a partisan flurry over the ac-
curacy of his charges. 

Conflicting Commandments 
0 pti}w THEY are all caught in this 
conflict of two value systems, like two 

grindstones casting off sparks. They lived by 
the 'Organization's insular ethics, yet they 
are still accountable as individuals. The con-
flict is summarized inadvertently in the 
"Code of Ethics for Government Service," a 
set of 10 commandments formulated by the 
Congress. 

The first commandment is: "Put loyalty to 
the highest moral principles and to country 
above loyalty to persons, party or govern-
ment department." 

But the second commandment says: 
"Uphold the Constitution, laws and legal 
regulations of the United States and all gov-
ernment therein and never be a party to 
their evasion." Obedience to the second one 
—the organizational regulations—may often 
render the first one inoperative. 

America is still trying to live with those 
two public codes, espousing individual re-
sponsibility while society ups the ante for 
organizational loyalty. As institutions be-
come larger and more complex, as individ-
ual options grow smaller, it is hard to envi-: 
sion a general rebellion against group-think. 

Which leaves us about where George Or-
well thought we would be in 1984. 

"Doublethink," he wrote, "means the 
power of holding two contradictory beliefs 
in one's mind simultaneously and accepting, 
both of them . .. To tell deliberate lies while 
genuinely believing in them, to forget any 
fact that has become inconvenient, and then, 
when it becomes necessary again, to draw it 
back from oblivion for just so long as it is 
needed, to deny the existence of objective 
reality and all the while to take account of 
the reality which one denies—all this is in-
dispensably necessary." 

As it was with Watergate. 
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From Page Cl 
Feb. 4—Another meeting is held in Mitch-

ell's office to discuss the Liddy operator'. 
It is reduced in size and sum, and a final 
decision is postponed. At this meeting a plan 
is discussed for. Liddy to break into a Las Vegas newspaper editor's office to procure 
presumably damaging material about Sen. 
Edmund 1VIuskie, according to Magruder. 

March—Magruder says Charles Colson, 
special counsel to the President, calls and 
tells him to "get on the stick and get' the 
Liddy operation in 'effect so we can get the 
material." 

Match 30—Mitchell, Magruder and Fred 
LaRue, a Mitchell. aide,- meet in . Key Bis-
cayne, Fla., and the Liddy surveillance and 
break-in operation's are approved. Magruder 
says Mitchell . orders that $250,000 be given 
to Liddy for the opeFations, including the 
break-in at the Watergate. 

April 4—Four bank drafts, totaling $89,000, 
are issued by a Mexico City bank. The 
money comes from Texas donors to the 
Nixon campaign and is moved through 
Mexico to insure anonymity. 

April 7—The new federal law requiring 
full disclosure of, all campaign contributions 
goes into effect. 

April 10—Robert L. Vesco, an inter-
national financier under investigation by a 
New York grand jury in connection with 
Securities and Exchange Commission fraud, 
gives Maurice Stans, the chief Nixon fund-
raiser, $200,000 in cash as a campaign 
donation. • 

April 20—A $25,000 check and the $89,000 
in Mexican bank drafts are deposited in the 
Miami bank account of Bernard L. Barker's 
firm. Barker later withdraws the money in 
$100 ,1111s. It is used for the Watergate op-
eration. 

May 27—The Democratic Cominittee's 
Watergate headquarters are successfully en-
terer'. and eavesdropping devices implanted, 
by ' 'aunt-Liddy team. 

E:.); June—Gordon Strachan, Haldeman's 
aide in the White House, is fully briefed on 
the intelligence being received from the V'tt-
tergate break-in. 

Early June—Mitchell, according to Magru-
der, sees the results of Liddy's Watergate 
break-in operation in the form of transcripts 
of•wiretap logs, and expresses dissatisfaction. 
This leads, according to Magruder, to a sec-
ond break-in attempt. 

June 17—.-James McCord, Frank Sturgis, 
and three Cubans—Barker, Martinez and 
Virgilio R. Gonzalez—are arrested early in 
the morning by Metropolitan police inside 
the Watergate. They are all wearing rubber 
surgical gloves, and are found with an array of sophisticated-  eavesdropping -equipment 
and,$2,300 in cash, mostly in $100 bills, with 
the serial numbers in sequence. That day, 
after, a long-distance conversation by Nixon 
reelection 'officials with Jeb Magruder in 
California, files are removed from the re-
ele-" n committee's offices and documents 
are 'added. Around this time, Hugh Sloan 
and ...laurice Stans of the Finance Commit-
tee to Reelect the President i  divide approxi-
mately $81,000 in cash in Stans' office safe. 
Sloan takes $40,000 in cash home and puts it 
in a trunk. Stans puts the rest in a sealed 
envelope into his desk drawer. Both later 
gave the money to Fred LaRue, through 
Robert Mardian. 

June 18—Haldeman, in Key Biscayne, calls 
Magruder in California to ask about the 
break-in. Magruder says Haldeman orders 
him to return to Washington to handle the 
problem. 

June 19—Mitchell, in a statement, says he 
was "suprised and dismayed" at news of Mc-
Cord's arrest. 

June 20—Ronald Ziegler, the President's 
press secretary, says he will not comment on 
"a third-rate burglary attempt." 

Sometime within a "few days" after the 
Watergate arrests on June 17, President 

"advised that there was a possibil-
ity c f CIA involvement in some way" and he 
became concerned that the investigation 
"could lead to the uncovering of covert CIA 
operations totally unrelated to the Water-
gate break-in." He was also concerned that 
the Watergate investigation "might well 
lead to' an inquiry into the activities of the 
special investigations unit itself . . There-
fore, I instructed Mr. Haldeman and Mr. 
Ehrlichman to insure that the investigation 
of the break-in' not expose either an un-
related covert operation of the CIA or the 
activities of the White House investigations 
unit—and to see that this was personally 
coordinated between Gen. Walters, the dep-
uty director of the CIA, and Mr. Gray of 
the FBI." 

June 23—President Nixon, while refusing 
to comment on a case under investigation, 
says Ziegler and Mitchell have "stated my 
position and have also stated the facts accu-
rately." He says "the White House has had 
no involvement whatever in this particular 
incident." 

June 23—At 1 p.m., CIA Director Richard 
Helms and Deputy Director Vernon Walters 
'meet with Haldeman and Ehrlichman in 
Ehrlichman's White House office. According 
to Walters, Haldeman tells him "the investi-
gation was leading to a lot of important peo-
ple and this could get worse." And: 
"Haldeman said the whole affair was getting . 	„ 



embarrassing and it was the presment s 
wish that Walters call ) on Acting (FBI) Di-
rector L. Patrick Gray and suggest to him 
that, since the_ five suspects have been ar-
rested, this should be sufficient and that it 
was not advantageous to have the inquiry 
pushed, especially in Mexico, etc." And: 
"Haldeman then stated that I could tell 
Gray I had talked to the White House and 
suggested that the investigation not be 
pushed further.A  

June 23—At 2:30 p.m. Walters calls on 
Gray and tells him he has just been talking 
to "the White House." Walters tells him "I 
was aware of (Helms' cdnversation with him 
the previous day and while the further in-
vestigation of the Watergate affair had not 
touched any current or on-going covert proj-
ects of the agency, its continuation might 
lead to some projects ... Gray said that he 
was aware of this and understood what it 
was conveying. His problem was how to low-
key the matter now that it was launched." 

June 24—Mitchell, Magruder and Maurice 
Stans meet in connection with the break-in. 
Magruder testifies that Stans is told "things 
have gone wrong," and that Stans was asked 
to help with the money problem. Stans testi-
fies he does not recall this conversation. 

June 26—John Dean calls Walters "about 
the matter that John Ehrlichman and . Bob 
Haldeman had discussed with me on the 23d 
of June." After checking with. Ehrlichman, 
Walters sees Dean, who tells him: "The in-
vestigation of the Watergate 'bugging' case 
was .extremely awkward and that there were 
a lot of leads to important people . .." Dean 
asks him if he was "sure" the CIA was not 
involved, and then says "some of the ac-
cused were getting scared and 'wobbling.'" 
He then asks if there isn't some way the 
CIA could pay bail for the accused and, if 
they are convicted,-pay their salaries while 
they serve out their sentences. 

June 28-1Viitchell announces he has fired 
Gordon Liddy for refusing to answer FBI 
questions about Watergate. 

June 28—Walters meets again with Dean, 
who says "the problem was how to stop the 
FBI investigation beyond the five suspects," 
and asks if Walters can "do anything or had ' 
any suggestions." 

June 28—Ehrlichman and Dean meet Gray 
in the. White House and give the FBI chief 
documents belonging to Howard Hunt. The 
documents, which Gray, is told should 
"never see the light of day," contain phony 
cables designed to implicate President John 
F. Kennedy in the 1963 assassination of 
South Vietnamese President Ngo Dinh Diem 
and a dossier on Sen. Edward 1VI. Kennedy's 
accident at Chappaquiddick. 

June 28 or 29—Magruder asks Herbert L. 
Porter, a reelection .committee aide, to per-
jure himself in connection with Watergate. 

June 29—Herbert W. Kalmbach, President 
Nixon's personal lawyer, urgently calls Mau-
rice Stens. "I'm here on a special mission'on. 
a White House project," Stens says Kalm-
bach told him. "I need all the cash I can 
get." He also tells Stans that "I'm asking for 
it on high authority. You will have to trust 
me that I have cleared it properly." Stans 
gives Kalmbach $75,000 in cash. This money 
was part of approximately half a million dol-
lars spent to buy the silence of the Water-
gate conspirators. 

June 30—Ziegler repeats the. President's 
public statement that there is "no White 
House involvement in the Watergate inci-
dent." 

July 1---4Witchell resigns as the President's 
campaign manager, citing personal reasons. 

July 3—Gray, after leeping the docu-
ments given to him by Ehrlichman and Dean 
in his apartment closet, takes them out, 
tears them up, and throws the remnants into 
a "burn bag" at his FBI office, where they 
are destroyed. 

July 5—At 5:50 p.m. Gray calls Walters of 
the CIA and says "the pressures on him to 
continue the investigation were great." Un-
less he gets CIA documents to the effect 
that the FBI investigation would endanger 
CIA operations, he will have to proceed with 
the investigation. 

July 6—At 10:05 a.m. Walters goes to 
Gray's FBI office. Walters says of their 
conversation: "In all honesty I could not tell 
him to cease future investigations on the 
grounds that it would compromise the secu-
rity interests of the United States. Even less 
so coMd I write him a letter to this effect. 
He said that he fully understood this. He 
himself had told Ehrlichman and Haldeman 
that he could not possibly suppress the in-
vestigation of this matter." Walters also told 
Gray: "I had a -long association with the 
President and was as desirous as anyone of 
protecting him. I did not believe that a let-
ter from the agency asking the FBI to lay 
off this investigation on spurious grounds 
that it would uncover covert operations 
would serve the President. Such a letter 

in the current atmosphere in Washington 
would become known prior to election. What 
was now a minor wound would become a 
mortal wound. Gray and Walters both 
agree they would resign rather than jeop-
ardize the integrity of their organizations. 
As Walters leaves, Gray tells him "he did 
not believe that he could sit on this matter 
and that the facts would come out eventu-
ally." 

July 6—Shortly after his meeting with 
Walters,. Gray calls Clark MacGregor, who is 
with President. Nixon  President• Nixon in California. He tells 
MacGregor that both he and Walters "feel 
that people on the White House staff are 
careless and indifferent in their use of both 
the FBI and CIA and we have the feeling 
that this can be injurious to both of our 
agencies and can be wounding to the Presi-
dent." He asks MacGregor to inform the 
President. Within 37. minutes, President Nix-' 
dn calls Gray. Gray tells the President that 
"Walters and I feel that people on your 
staff are trying to wound you by using the 
CIA and FBI and bi confusing the question 
of CIA interest in,not in, people the FBI 
wishes to investigat ." Gray says the Presi-
dent tells him, "Pa, you just continue to 
conduct your aggreS" 've and thorough inves-
tigation." 

In later acknowleh, ging this conversation, 
the President says he  called Gray "to con-
gratulate him on hi. successful handling of 
the hijacking of a 'Pacific Southwest Air-
lines plane the preyious day. During the 
conversation Mr. Gray discussed with me 
the progress of the Watergate investigation, 
and I asked him whether he had talked with 
Gen. Walters. Mr. Gray said that he had, 
and that Gen. Walters had assured him that 
the CIA was not involved. In the discussion, 
Mr. Gray suggested that the matter of 
Watergate might lead higher. I told him to 
press ahead with his investigation." 

July 13—Walters meets Gray alone at the 
FBI. Walters says Gray told him "this case 
could not be snuffed out and it would lead 
quite high politically." Gray tells Walters 
about Mr. Nixon's call to him. He adds fur-
ther details: that the President asked what 
his recommendation was on Watergate, and 
that he told the President the case couldn't 
be covered up "and would lead quite high 
and felt that the President should get rid of 
the people that were involved." Gray says 
the President then asked: "Then I should 
get rid of whoever is involved no matter 
how high?" Gray says that was his recom-
mendation. When the President asked what 
Walters thought, Gray says, he told him "my 
views were the same as his." 

July 28—Walters calls again on Gray at 
the FBI. He gives Gray further information 
on the CIA's role in helping equip Hunt 
about the time of the Ellsberg psychiatrist's _ . _ 



break-in and burglary. Gray asks if the Pres-
ident had talked to him about Watergate 
and Walters says no. According to Walters, 
Gray then told him "a lot of pressure had 
been brought on him on this matter but he 
had not yielded." 

Aug. 1—The Washington Post reports that 
a $25,000 check given personally to Nixon 
fund-raiser Stans had been deposited in Ber-
nard Barker's Miami bank account. 

Aug. 9--Stans denies to federal investiga-
tors that $25,000 in campaign,  contributions 
helped to finance the Watergate break-in. 

Aug. 11—Clark MacGregor, John Mitch-
ell's successor at the re-election committee, 
says the entire Watergate case "is being ex-
tended by the nevo media without the re-
gard for the righteof the individuals in-
volved." 

Aug. 19—A staff .investigation of Water-
gate is ordered by Wright Patman, chairman 
of the' House Banking and Currency Com-
mittee. 

Aug. 26—The General Accounting Office, 
Congress' fiscal watchdog, reports "apparent 
violations" of the Federal Election Cam-
paign Act by the Nixon re-election commit-
tee. 

Aug. 27—Stans derlounces the GAO report 
and calls for an investigation of Sen. George 
McGovern's finances. 

Aug. 28—Attorney General Richard Klein-
dienst says that the Justice Department's in-
vestigation of Watergate will be "the most 
extensive, thorough and comprehensive in-
vestigation since the assassination of Presi-
dent Kennedy." 

Aug. 29—President Nixon, at a press con-
ference, says: "I can state categorically that 
his (John Dean's) investigation indicates 
that no one in the White House staff, no one 
in this administration, presently employed was 
involved in this very bizarre' incident . . ." 

Sept. 2—Mitchell, after testifying in a 
Democratic Party suit against the re-election 
committee, says he was "in no way involved" 
in Watergate and "I can swear now that I 
had no advance knowledge." 

Sept. 15—Liddy, Hunt and the five men 
arrested inside the Watergate on June 17 
are indicted by a federal grand jury in 
Washington. 

Sept. 18—Jeb Stuart Magruder denies as 
"absolutely untrue" reports that he received 
any money from a secret campaign fund. 

Sept. 20—Federal-District Judge Charles 
R. Richey says it will be impossible to bring 
to trial the Democrats' civil suit against the 
reelection committee before the election. He 
halts all depositions until completion of the 
criminal case proceedings. 

Sept. 20—Vice President Spiro Agnew, 
commenting on Watergate, says; "What I'm 

saying is that someone set up these people and 
encouraged them to undertake this caper to 
embarrass them• and to embarrass the Repub-
lican Party." 

Oct. 3—By a vote of 20-to-15, the House 
Banking and Currency Committee rejects an 
investigation of Nixon campaign finances 
that would have touched on the funding of 
the Watergate operation. 

Oct. 5—The President reiterates that no 
one in a responsible position in the White 
House or in his reelection committee had 
anything to do with the break-in or bugging 
of Democratic headquarters. 

Oct. 10—Carl Bernstein and Bob Wood-
ward report in The Washington Post that 
FBI agents have established that the Water-
gate break-in stemmed from a massive cam-
paign of political spying and sabotage con-
ducted on behalf of the President's reelec-
tion and directed by White House and re-
election committee officials. 

Sometime in Oct.—Hugh Sloan, the reelec- 

tion committee's treasurer, is called by Jonn 
Dean in the White House and is told he 
"could be a real hero around here if he took 
the 5th" in connection with the Watergate 
inquiry. 

Oct. 15—Bernstein and Woodward report 
that Donald Segretti was hired by Dwight 
Chapin, the President's' appointments secre-
tary, to engage in espionage and sabotage 
against the Democrats, and that he was paid 
by Kalmbach, the President's personal law-
yer. 

Oct. 25—The Post reports that Haldeman 
was among the officials authorized to ap- 
prove payments from a secret espionage and 
sabotage fund. At the White House, Ziegler 
denies the story and denounces The Post for 
engaging in a "political effort" at "character 
assassination" that he describes as "the 
shoddiest type of journalism . . . that I do 
not think has been witnessed in the political 
process in some time." 

Nov. 7—President Nixon is reelected with 
61 per cent of the presidential votes cast. 

Dec. 8—A plane crashes in Chicago, kill-
ing Mrs. E. Howard Hunt'. In her purse is 
found $10,000 in $100 bills. 

Christmas week—McCord writes a letter 
which he says was "couched in strong lan-
guage because it seemed to me at that time 
that this was the only language the White 
House understood." The letter, to John J. 
Caulfield, a former White House aide and 
security operative, said: "Dear Jack: I am 
sorry to have to write you this letter. If 
Helms goes and the Watergate operation is 
laid at CIA's feet, where it does not belong, , 
every tree in the forest will fall. It will be a 
scorched desert. The whole matter is at the 
precipice right now. Pass the message that if 
they want it to blow, they are on exactly the 
right course. I am sorry that you will get 
hurt in the fallout." 

1973 
Early Jan.—Magruder says he meets per-

sonally with Haldeman and tells him, in cap-
sule form, all he knows about Watergate, 
including the cover-up and his perjured tes-
timony. He raises the question of getting 
executive clemency. 

Early Jan.—Sloan meets with Haldeman 
and attempts to explain "how strongly I felt 
about certain individuals in terms of what 
they had done that I thought wrong." 

Jan. 8—The trial of the seven Watergate 
defendants begins. 

Jan. 9—James McCord receives an anony-
mous call instructing him, "to go to a pay 
phone booth near the. Blue Fountain Inn on 
Route 355" near his home in Rockville, Md. 
There, he is read a message from John J. 
Caulfield, who is acting as a White House 
go-between, telling him: "Plead guilty. One 
year is a long time. You will get executive 
clemency. Your family will be taken care of 
and when you get out yOu will be rehabili-
tated and a job will be found for you. Don't 
take immunity when called before the grand 
jury." 

Jan. 10—Howard Hunt pleads guilty. 
Jan. 11—Sen. Sam Ervin (D-N.C.) agrees to 

head a Senate Watergate investigation. 
Jan. 11—Hunt says that to his "personal 

knowledge" no "higher-ups" in the Nixon ad-
ministration were involved in Watergate. He 
also says he has no knowledge of any wider 
campaign of political espionage than the 
Watergate case. 

Jan. 12—McCord meets Caulfield at night 
on the second overlook on the George Wash-
ington Parkway in Virginia. McCord says 
Caulfield tells him he has just come from a 
law enforcement meeting in San Clemente, 
Calif., and that he is "carrying the message 
of executive clemency to me 'from the very 
highest levels of the White House' " and 
that "the President of the United States" 
knew of their meeting, would be told of its 



results, and that at their next meeting Caul-
field may have a message from the Presi-
dent himself.. Caulfield, in subsequent public 
testimony, says he made the offer of execu-: 
tive clemency after a meeting with John 
Dean in the White House. "Do you want me 
to tell him (McCord) that it comes from the 
President?" he says he asked Dean. "No," he 
says Dean• replied, "don't say that. Say that 
it comes from way at the top." 

Jan. 14—DeVan L. Shumway, a reelection 
committee spokesman, responds to a New 
York Times report that the defendants are 
still being paid by the Nixon committee by 
calling the story "a serious act of journalis-
tic recklessness and irresponsibility." 

Jan. 15—Barker, Sturgis, Martinez and 
Gonzalez all plead guilty in the Watergate 
case. 

Jan. 16—"Are you being paid by anybody 
for anything?" Judge John Sirica asks the 
Watergate defendants. "No." they reply in 
unison. 

Around Jan. 16—McCord, in another se-
cret meeting with Caulfield, says Caulfield 
tells him: "The President's ability to govern 
is at stake. Another Teapot Dome scandal. is 
possible, and the government may fall. Every-
body is on track but you. Get closer to your 
attorney. You seem to be pursuing your own 
course of action. Don't talk if called before 
the grand jury. Keep silent, and do the same 
if called before a congressional committee." 

Jan. 30—The 'Watergate jury, after delib-
erating only 90 minutes, convicts Liddy and 
McCord of all charges against them. 

Feb. 2—Judge Sirica says he is "not satis-
fied" that the full Watergate story has been 
told at the trial. He suggests the names of 
"several persons" to be called before the 
grand jury. 

Feb. 7—The Senate votes, 70 to 0, to es-
tablish a seven-member select committee to 
investigate Watergate. 

March 19—McCord writes a letter to 
Judge Sirica, charging that perjury was 
commited at the Watergate trial, that de-
fendants were pressured to plead guilty and 
keep quiet, that higher-ups were involved, 
and that "several members of my family 
have expressed fear for my life if I disclose 
knowledge of the facts of this matter." 

March 21—President Nixon says that on 
this day "he began intensive new inquiries 
into this whole matter" as a result of 
"serious charges which came to my atten-
tion." But he does not announce this pub-
licly. 

March 23—Judge Sirica makes public Mc- 

Cord's letter of March 19. He postpones sen-
tencing of McCord until June 25 and gives 
the four Miami defendants "provisional" 
maximum sentences to encourage them 'to 
talk to the grand jury. He sentences Liddy 
to a prison term ranging from six years and 
eight months to 20 years and $40,000 in 
fines. 

March 26—Ziegler,, at a Key Biscayne 
press conference, denies a report that Dean 
had prior knowledge of Watergate and says: 
"I should tell you that the President' i'as 
talked to John Dean this morning, and dis-
cussed the story with him, and following 
that conversation, and based on that conver-
sation, I would again flatly deny any prior 
knowledge on the part of Mr. Dean regard-
ing the Watergate matter." (On June 11, Zieg-
ler will say he had been wrong about who 
spoke with the President this day; it had not 
been Dean, but Haldeman.)  

March 27—Magruder says he flies to New 
York and meets with Mitchell. He says 
Mitchell advises him to "hold," that he'll 
take care of everything. 

March 28—Haldeman, Mitchell and Ma-
gruder meet and discuss Watergate and its 

aftermath. Magruder says tialaeman assures 
him he will help him as a friend, but that 
he can't speak on behalf of the President 

April 3—Liddy is sentenced to an addi-, 
tional 8 to 18 months for refusing to answer', 
questions by the grand jury. 

April 17—President Nixon, in a statement, 
says "there have been major developments 
in the (Watergate) case concerning which it 
would be improper to be more specific . ,w, 
except to say that real progress has 
made in finding the truth." He now tells of 
learning of "serious charges" on March' 21 
and of ordering "intensive new inquiries." .. 

April 17—Ziegler says all previous NVIcii 
House statements on 'Watergate are 
"inoperative." 

April 24—The White House denies that an 
offer of executive clemency was made to the 
Watergate defendants to plead guilty and re-

' main silent. 
April 27—Gray resigns as acting FBI chief 

one day after reports are published that he 
destroyed documents given him by Ehrlich-
man and Dean that belonged to Hunt:' On 
the same day, Judge W. Matthew Byrne' Jr. 
makes public government information that 
Liddy and Hunt had broken into and bUr-
glarized Ellsberg's psychiatrist's office. 

April 30—President Nixon, in a nation-
wide TV address—only hours after it is an-
nounced ' that Haldeman, Ehrlichman and 
Kleindienst have resigned and Dear .as 
been fired—accepts the responsibilit 



Watergate. 
May 11—The Ellsberg case is dismissed in 

Los Angeles. 
May 17—The televised Sehate Watergate 

hearings begin. 
May 18—Archibold Cox, Solicitor General 

in the Kennedy and Johnson administra-
tions, is appointed'special prosecutor in the 
Watergate investigation. The Nixon adminis-
tration previously had resisted appointing a 
special prosecutor. 

May 22—President Nixon, in the face of 
continuing allegations about his personal in-
volvement in the Watergate affair, issueshis 
fullest explanation to date. 

May 24—President Nixon, in a speech to 
liberated American prisoners of war at the 
White House, says, "It is time to stop making 
heroes out of those who steal secrets and 
publish them in the newspaper." 

May 30—Ziegler, responding to reports 
that the prosecutors have told the Justice 
Department there is justification for c: 
Mr. Nixon before the grand jury, say• he 
President will neither talk to federal prose-
cutors nor answer their questions about 
Watergate because it would be "constitution. 
ally •inappropriate." 

June 3—The White House, responding to 
reports that John Dean has told Senate in-
vestigators that he discussed aspects of the 
Watergate cover-up with the President or in 
his presence on at least 35 occasions be-
tween January and April of 1973, says the 
story is part "of a careful, coordinated strat-
egy by an individual or individuals deter-
mined to prosecute a case against the Presi. 
dent in the press using innuendo, distortion 
of fact, and outright falsehood . 	We cate- 
gorically deny the assertions and implica-
tions of this story." 

June 4—The White House confirms that 
the President did talk with Dean a number 
of times this year, but will not make availa-
ble the logs of the President's meetings or 
phone calls with his counsel. Among the 
subjects they discussed, the White House ac-
knowledges, was Watergate. 

June 17—Today, one year after the Water-
gate break-in, the Senate hearings are in 
full progress, . with Mitchell, Dean, Halde-
man, Ehrlichman and others still W ..be 
heard in public testimony. 


